
2222 مگاولت آمپر به ظرفيت 
شبكه برق خوزستان افزوده شد

2222 مگاولت آمپر به ظرفيت شبكه برق خوزستان افزوده شد
ايسنا/خوزســتان مديرعامل شــركت برق منطقه اى خوزستان 
گفت: در سال گذشته2222 مگاولت آمپر به ظرفيت شبكه برق 
خوزستان افزوده شد. محمود دشت بزرگ در گفت و گو با ايسنا 
اظهار كرد: در سال گذشته در قالب 22 پروژه 23 ترانسفورماتور 
با ظرفيت 2222 مگاولت آمپر و ارزش ســرمايه گذارى بيش از 
29 هزار ميليارد ريال به ظرفيت شبكه اضافه شد. وى بيان كرد: 
اين مقدار ظرفيت اضافه شــده نســبت به هدف تعيين شده كه 
1235 مگاولت آمپر بود، 180 درصد بيشتر شده است. مديرعامل 
شــركت برق منطقه اى خوزســتان با بيان اينكه در سال 1401 
بيش از 126 كيلومتر مدار طى 10 پروژه با ارزش سرمايه گذارى 
بيش از 3 هزار ميليارد ريال اجرايى شــده اســت، تصريح كرد: 
نســبت به هدف تعيين شــده كه 108 كيلومتر مدار بوده است 
تحقق 117 درصدى را شــاهد هستيم. دشت بزرگ با بيان اينكه 
خروجى اين پروژه ها پايدارى شبكه برق بوده است، عنوان كرد: از 
ديگر اقدامات شاخص انجام شده در سال 1401  مى توان به اتمام 
عمليات اجرايى ساختمان ادارى شركت برق منطقه اى خوزستان 
و همچنين طراحى و خريد كابل 132 كيلوولت دفنى (كركره اى) 

با تكنولوژى جديد كاروگيت براى اولين بار در كشور اشاره كرد.

روزنامه اقتصادى ، سياسى ،اجتماعى، فرهنگى و صبح ايران
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رئيس جمهورى در نشستى با نوجوانان و دانش آموزان دهه هشتادى ضمن شنيدن ديدگاه هاى آنان، از پيشنهادهاى آنها براى «ايجاد شوراى نوجوانان»، «تشكيل 
اتاق انديشــه ورزى نوجوانان» و «اســتعداديابى براى تحصيل دانش آموزان در رشته هاى مورد علاقه شان» استقبال و دستورات لازم را در اين خصوص به مسئولان 
ذيربط صادر كرد. به گزارش ايسنا، جمعى از نوجوانان و دانش آموزان دهه هشتادى در نشستى صميمى با سيدابراهيم رئيسى كه عصر يكشنبه با حضور سرپرست 
وزارت آموزش و پرورش، دســتيار رئيس جمهورى در امر مردمى ســازى دولت، معاونان علمى و فناورى و اجرايى و همچنين معاون ارتباطات و اطلاع رســانى دفتر 
رئيس جمهورى و رئيس شوراى اطلاع رسانى دولت برگزار شد، به بيان نظرها و ديدگاه هاى خود درباره موضوعات مختلف پرداختند. رئيس جمهورى پس از شنيدن 

سخنان صريح نوجوانان و دانش آموزان حاضر در اين نشست در سخنانى نوجوانان و دانش آموزان را سرمايه ها و آينده سازان كشور دانست
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رئيسى در نشستى با نوجوانان دهه هشتادى:
دولت برنامه اى براى تغيير و جابجايى ندارد ولى گاهى چاره اى نيست
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دو سوم جمعيت ايران 
شهرنشين مى شوند

مشــاور وزير راه و شهرســازى گفت: وجود كمبود زيرساخت ها و 
آسيب پذيرى در برابر مخاطرات طبيعى به زودى دوسوم جمعيت 
ايران در شــهرها سكونت خواهند داشــت. به گزارش ايلنا، آرمان 
خورسند مشاور وزير راه و شهرسازى و دبير كميته ملى اسكان بشر 
جمهورى اسلامى ايران در پيامى به  اجلاس 2023 آسيا اقيانوسيه 
هبيتات در خصوص توسعه پايدار 2030 بر ارتباط سازنده جمهورى 
اسلامى ايران با برنامه اسكان بشر ملل متحد (هبيتات) تاكيد كرد.

مشــاور وزير راه و شهرســازى با تاكيد بر اينكــه روابط جمهورى 
اســلامى ايران و برنامه اسكان بشر ملل متحد (هبيتات) پيشرفت 
فراوانى داشــته اســت، اعلام كرد: ايران در موقعيتى با مخاطرات 
طبيعى زياد قرار گرفته است؛  همچون زلزله، تغييرات آب و هوايى، 
خشكسالى و مشكل پناهندگانى كه دهه ها است به ايران مى آيند و 
ما از به اشتراك گذارى تجارب در اين زمينه و دريافت رويكردهاى 
نوآورانه از سوى هببتات و ساير نهادهاى بين المللى براى مواجهه 
با اين مشكلات اســتقبال مى كنيم. وى در ادامه با اشاره به اينكه 
با وجود كمبود زيرســاخت ها و آسيب پذيرى در برابر مخاطرات 
طبيعى به زودى دوسوم جمعيت ايران در شهرها سكونت خواهند 
داشت، تجارب مشــترك را عاملى براى توسعه همكارى ها عنوان 
و تاكيد كرد: ما تجارب مشــترك بســيار زيــادى همچون برنامه 
سياست ملى شــهرى (NUPP) و بهبود تاب آورى بيمارستان ها و 
مراكز درمانى (بهتاب) در برابر مخاطرات طبيعى و ساير همكارى ها 
داريم كه نتيجه مثبتى در برداشته است. بنابراين ما از سوى تهران 
علاقه مند هستيم تا اين تجارب را به اشترك بگذاريم و با هم براى 
داشــتن زندگى بهتر و امن تر در شهرها و زيرساخت ها همكارى 
كنيم. خورسند گفت: دولت جمهورى اسلامى ايران در حال كار بر 
روى پروژه بزرگى براى ايجاد مسكن براى اقشار آسيب پذير كشور 
است. لذا ما مشتاقانه به گسترش همكارى هاى خود تمايل داريم.

وى افزود:  با توجه به انطباق شعار سال هبيتات در خصوص تامين 
مسكن براى اقشار آســيب پذير و هدف طرح نهضت ملى مسكن 
در ايران همكارى هاى جمهورى اســلامى ايران با هبيتات بسيار 
مثمر ثمر خواهد بود. گفتنى است، اجلاس آسيا اقيانوسيه هبيتات 
در خصوص توســعه پايدار، اجلاسى است كه سالانه و فراگير براى 
حمايت از پيشرفت دستور كار توسعه پايدار 2030 و اهداف توسعه 
پايدار در ســطح منطقه اى برگزار مى شود. از زمان برگزارى اولين 
جلســه در سال 2014،  اجلاس آسيا اقيانوسيه، هبيتات، دولت ها، 
جامعه مدنى، بخش خصوصى، و ســاير ذينفعان را گرد هم  آورده 
تا براى تسريع اجراى دستوركار 2030 آمادگى ايجاد كند. اجلاس 
2023 آســيا اقيانوســيه هبيتات از 27 تا 30 مــارس 2023 با 
محوريت «تسريع بهبود پس از بيمارى كرونا و اجراى كامل دستور 
كار 2030 توســعه پايدار در تمام سطوح در آسيا و اقيانوسيه» در 
فوكوئوكا ژاپن برگزار شــد. يادآور مى شود، پيام جمهورى اسلامى 
ايران در خلال برگزارى اجلاس 2023 آسيا اقيانوسيه هبيتات در 
خصوص توسعه پايدار 2030 كه يكى از شش پيام پخش شده در 

اجلاس از ميان كل كشورهاى دو قاره بوده است.

گزيده خبر

پيشنهاد تشكيل معاونت لجستيك در 
وزارت راه و شهرسازى

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازى با اشاره به اهميت موضوع لجستيك وجايگاه آن درحمل 
و نقل كشور گفت: پيشنهاد تشكيل معاونت لجستيك در وزارت راه و شهرسازى به منظور تقويت 
زيرســاخت ها مطرح شده است. به گزارش ايلنا و به نقل از وزارت راه و شهرسازى، شهريار افندى 
زاده معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازى با اشــاره به اهميت موضوع لجســتيك و جايگاه 
آن در حمل و نقل كشــور گفت: پيشنهاد تشكيل معاونت لجستيك در وزارت راه و شهرسازى به 
منظور تقويت زيرســاخت ها مطرح شده اســت. وى افزود: بايد برنامه ريزى در طرح هاى مربوط با 
ايجاد مراكز لجســتيك به دو رويكرد ســرمايه گذارى داخلى و خارجى انجام شود. در اين نشست 
بر كارشناســى و بررســى طرح هاى ايجاد مراكز لجســتيك با توجه به زيرساختهاى حمل و نقل، 
اســناد فرادستى ملى، منطقه اى و استانى تاكيد شــد. افندى زاده در اين جلسه با اشاره به اينكه 
رويكرد وزير راه و شهرســازى و دولت سيزدهم رونق و توسعه مراكز لجستيك كشور است، گفت: 
قــرار گرفتن مراكز لجســتيك در محدوده مكان هاى جذب و توليد بار بــر اهميت و جذابيت اين 
مراكز مى افزايد و از جمله نكاتى است كه براى انتخاب و جانمايى نقاط پيشنهادى به منظور ايجاد 
مراكز لجســتيك ضرورت دارد. معاون حمل ونقل وزير راه وشهرسازى بر توجه به ابعاد اقتصادى در 
كنار تحليل تقاضا در انتخاب گزينه بهينه مكان يابى مراكز لجســتيك و تسهيل سرمايه گذارى در 
ايــن مراكز تاكيد كرد. وى ضمن تأكيد بر در نظــر گرفتن ظرفيت ها و جذابيت هاى نقاط منتخب 
ايجاد مراكز لجســتيك براى جذب ســرمايه گذار خصوصى، اظهار كرد: اتصال به شبكه هاى حمل 
و نقل ريلى و جاده اى يكى از مهم ترين مواردى اســت كه بايد در انتخاب مكان براى ايجاد مراكز 
لجستيك مورد توجه قرار گيرد. وى افزود: همچنين بايد امكان سنجى اجرايى به منظور توسعه اين 
مراكز در نظر گرفته شود. معاون وزير راه و شهرسازى بيان كرد: بايد ضمن شناسايى موانع و ارائه 
راهكارها به دنبال جذب سرمايه  گذارى بخش خصوصى رفته و با رونق اين مراكز تحولى را در حوزه 
لجستيك كشور ايجاد كنيم. هدفى كه در اين مسير دنبال مى شود ايجاد نظام جامع لجستيك در 
كشــور در راستاى موضوع كليدى �رشــد اقتصادى عدالت محور با رويكرد ارتقا بهره ورى با تأكيد 
بر قطب هاى منطقه اى توليد و تجارت و ترانزيتى� اســت كه بر مبناى سياست هاى كليدى برنامه 
هفتم توسعه كشور تدوين شده است. اين مهم بايد در كنار توجه به مسائل هوشمند سازى حمل 
و نقل و نظام زنجيره تأمين قرار گيرد تا بتواند نيازهاى كشــور را در راســتاى پيشرفت هاى شكل 
گرفته در حوزه هوشمند سازى با سرعت و كيفيت بهترى تأمين كند. در ادامه اين جلسه با تشريح 
مطالعات جانمايى دهكده لجســتيك اســتان قزوين، به اهميت موضوع فرصت هاى سرمايه گذارى 
بالقوه در محل هاى پيشــنهادى اشاره شد كه پس از بحث و تبادل نظر مقرر شد دو پهنه از موارد 
پيشــنهادى از منظر ابعاد اقتصادى مورد بررســى دقيق قرار گيرد و نتيجه به ستاد ارائه شود. در 
بخش پايانى نشست، ضمن ارائه گزارش شركت راه آهن ج. ا. ا و متقاضى سرمايه گذارى از مكانيابى 
دهكده لجســتيك مشــهد مقرر گرديد به منظور هم افزايى و بهره گيــرى از توان بخش خصوصى 
نشســت مشتركى بين مشاوران طرح با محوريت دبيرخانه ستاد برگزار شود. در ادامه معاون حمل 
و نقل وزير راه و شهرسازى و دبير ستاد مراكز لجستيك كشور، ضمن اشاره به مأموريت اين ستاد 
درخصوص سياست گذارى و تعيين خط مشى هاى لازم براى مرتفع كردن مسائل و مشكلات براى 
راه اندازى و توســعه مراكز لجستيك به اهميت اين مراكز در ايجاد شكوفايى اقتصادى در استان ها 
پرداخت و راه اندازى مراكز لجســتيك را يكى از سياســت هاى اولويت دار وزارت راه و شهرسازى 
برشمرد و بر سرعت بخشيدن به اقدامات و ايجاد زمينه مساعد براى سرمايه گذارى بخش خصوصى 
تاكيد كرد. هفتمين نشست ستاد مراكز لجستيك كشور با حضور شهريار افندى زاده معاون حمل 
و نقل و دبير ســتاد مراكز لجســتيك كشور و نيز اعضاى اصلى ستاد و ساير مدعوين در روز شنبه 
26 فروردين ماه سال 1402 به منظور مرورى بر اهم اقدامات ستاد مراكز لجستيك كشور در سال 
گذشته و تعيين راهبردهاى آتى، جانمايى دهكده لجستيك قزوين و استفاده از ظرفيت هاى بخش 
خصوصى براى احداث مركز لجستيك مشهد برگزار شد. در اين نشست، گزارشى از اقدامات ستاد 
مراكز لجستيك كشور در سال 1401 و برنامه هاى آتى در راستاى راهبردهاى سال جارى ارائه شد.

كارشــناس  يــك 
اقتصادى گفت: تجارت 
بــدون دلار مى تواند 
فلج  را  آمريكا  اقتصاد 
كند و از ســوى ديگر 
آمريكا نمى تواند عليه 
كشورهاى ديگر سلطه 
واعظ  امير  كند.  گرى 
كارشناس  آشــتيانى، 
در خصوص  اقتصادى 
كمرنگ شدن دلار در 
گفت:  مهر  به  تجارت 
گذشته  روزهاى  طى 
هنــد و امــارات دلار 
خود  معامــلات  از  را 
از سوى  حذف كردند 

ديگر كشــورهاى ديگر نيز به دنبال حذف دلار از 
مبادلات خود هســتند كشورهاى روسيه و چين 
هم به دنبال اين هســتند كه مبادلات خود را به 
صورت ارز بين كشــورها انجام دهند كه اين كار 
باعث مى شــود تا دلار به مرور از تجارت ها حذف 
شود. وى در ادامه افزود: ايران هم به تبعيت از اين 
حذف دلار به دنبال عدم وابستگى دلار به تجارت 

است اما مهمترين مشــكل اين است كه بايد ارز 
كشورهاى مقصد و مبدا براى خريد موجود باشد 
مبادله تجارى مى تواند سلطه گرى هاى آمريكا را 
نسبت به ساير كشــورها كم كند چرا كه آمريكا 
با توجــه به دلار كشــورها را تحريم مى كند اگر 
وابســتگى تجار به دلار كم يا حذف شــود ديگر 
آمريكا اهرمى براى سلطه گرى نخواهد داشت. اين 

در  اقتصادى  كارشناس 
آمريكا  واكنش  خصوص 
بــه خبر حــذف دلار از 
فدرال  گفــت:  مبادلات 
رزو آمريكا 300 ميليارد 
دلار بدون پشتوانه چاپ 
كرده كه اگر موفق نشود 
از آمريــكا خــارج كند 
منجر به فروپاشى كامل 
خواهد  آمريــكا  اقتصاد 
شد. حذف دلار مى تواند 
اقتصاد  به  جدى  صدمه 
آمريكا وارد كند و شايد 
نابودى اقتصاد آمريكا را 
در پيش داشــته باشد. 
آشــتيانى  واعظ  اميــر 
در پايان گفت: بايد ابتدا كشــورها براى مبادلات 
تجارى ارز داشــته باشند و بعد از آن شفافيت در 
تجارت باعث مى شــود تا مشكلى در تبادل ايجاد 
نگردد و مقال سو استفاده گران بين المللى گرفته 
شــود از سوى ديگر كشورها بايد مراقب باشند تا 
آمريكا براى تصويب دلار و برهم زدن تجارت بدون 

دلار برنامه اى جديد نداشته باشد.

تجارت بدون دلار راه كار پايان سلطه آمريكا

نيــروگاه بيــوگاز واحدهــاى 5 و 6 
تصفيه خانه فاضلاب جنوب تهران با 
ظرفيت 2,4 مگاوات فردا سه شــنبه 
29 فروردين ماه بــا حضور وزير نيرو 
به بهره بردارى مى رسد. فردا نيروگاه 

بيوگاز جنوب تهران افتتاح مى شود
به گــزارش ايلنــا، نيــروگاه بيوگاز 
واحدهاى 5 و 6 تصفيه خانه فاضلاب 
جنوب تهران با ظرفيت 2,4 مگاوات 
فــردا سه شــنبه 29 فروردين ماه با 
حضــور وزير نيــرو بــه بهره بردارى 
مى رســد. نيروگاه واحدهــاى 5 و 6 
تصفيه خانه فاضلاب جنوب تهران با 
دو مولد توليد هم زمان برق و حرارت 
(CHP) بــا مجموع ظرفيت اســمى 
2,4 مگاوات ســاعت معــادل تامين 
برق مصرفى يك شــهرك مسكونى 

20هزار نفرى راه انــدازى و در مدار توليد 
قــرار مى گيرد. اين نيــروگاه امكان توليد 
15 ميليون كيلووات ساعت و كاهش 75 
هزار تن انتشار گازهاى گلخانه اى در سال 
را داراســت. در اين پروژه علاوه بر اين كه 
بيوگاز حاصل از تصفيه فاضلاب جمع آورى 
و از انتشــار آن جلوگيــرى مى شــود، با 
توليد برق و حــرارت از آن و خوددارى از 
مصرف سوخت فسيلى براى توليد انرژى 
مورد نياز، از توليد و انتشــار گاز CO۲ نيز 
جلوگيرى خواهد شد. تصفيه خانه فاضلاب 
جنوب تهران كــه بزرگ ترين تصفيه خانه 
خاورميانه اســت از هشــت واحد تشكيل 
شده و واحدهاى 5 و 6 آن با جمعيت زير 
پوشش يك ميليون و 50هزار نفر در حال 
بهره بردارى است. نيروگاه بيوگاز نيز بخشى 

از اين واحدها محسوب مى شود.

نيروگاه بيوگاز جنوب تهران افتتاح مى شود

صرفه جويى 20 درصدى، عامل گذر از بحران آبى

 مردم مى توانند در مورد 
كيفيت نان نظر دهند

نقدعلى: علت برخورد دوگانه با استيضاح وزرا چيست؟

مشاور وزير اقتصاد در تشريح فاز دوم طرح مديريت هوشمندانه يارانه آرد و نان توضيح داد كه در فاز دوم ضمن 
آنكه فرايند تخصيص آرد به نانوايان تغيير كرده است، امكان اظهار نظر مردم در مورد كيفيت نان نانوايان در يك 
برنامه فراهم مى شــود. محمد جلال در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به آغاز طرح مديريت هوشمندانه يارانه آرد و 
نان از ارديبهشت سال قبل، اظهار كرد: از زمان آغاز طرح تا كنون در سمت مردم تغيير ويژه اى صورت نگرفت. 
به عبارت ديگر در سال قبل نه آزادسازى قيمت نان در دستور كار قرار گرفت و نه محدوديتى در خريد نان براى 

مردم ايجاد شد. فاز دوم طرح نيز از بهمن سال قبل آغاز شد. 

آهنگ افزايش قيمت نفت ملايم شد

پرداخت بيش از 169 همت تسهيلات ازدواج، فرزند و چرا بازنشستگان به واگذارى صندوق هاى بازنشستگى اعتراض دارند؟
وديعه مسكن
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گزيده خبر

كاركنان ارتش با آرمان هاى امام راحل تجديد ميثاق كردند
كاركنــان ارتــش بــا آرمان هاى 
امام راحل تجديــد ميثاق كردند 
فرماندهان و كاركنــان ارتش در 
آســتانه روز ارتش بــا آرمان هاى 
امام خمينــى (ره) تجديد ميثاق 
كردند. بــه گــزارش خبرگزارى 
مهر، امير نوذر نعمتى جانشــين 

نيروى زمينى ارتــش، امير دريادار حمزه على كاويان جانشــين نيروى 
دريايى ارتش، امير ســرتيپ محمد اكرمى نيا معــاون هماهنگ كننده 
سازمان عقيدتى سياسى آجا و جمعى از فرماندهان و كاركنان نيروهاى 
چهارگانه ارتش صبح امروز (دوشــنبه) در آستانه روز ارتش و به منظور 
گراميداشت حماســه آفرينى هاى ارتش قهرمان با حضور در مرقد مطهر 
بنيانگذار انقلاب اســلامى با آرمان هاى امام راحل تجديد بيعت كردند. 
شــركت كنندگان در اين آئين ضمن قرائت فاتحه و اداى احترام به مقام 
شامخ معمار كبير انقلاب اسلامى با آرمان هاى والاى امام راحل، شهدا و 

رهبر فرزانه انقلاب عهدى دوباره بستند.
بررسى فرصت هاى سرمايه  گذارى در استان خوزستان پيش از 

سفر رئيس جمهور
رئيس جمهــور گفت:  اجرايــى  معــاون 
رئيس جمهور 6 بار به اســتان خوزستان 
ســفر كردند. الحمداالله بخشــى از گره ها 
بــه خصوص در حــوزه آب و فاضلاب باز 
شده است. بخشى ديگر هم بايد باز شود. 
بررســى فرصت هاى ســرمايه  گذارى در 

اســتان خوزستان پيش از سفر رئيس جمهور . به گزارش خبرنگار ايلنا، محسن منصورى 
معاون اجرايى رئيس جمهور در آســتانه سفر حجت الاســلام رئيسى به استان خوزستان 
در نشست بررســى فرصت هاى ســرمايه گذارى استان خوزســتان گفت: رئيس جمهور 
هفتم و هشــتم ارديبهشت ماه سفرى به اســتان خوزستان خواهد داشت. معاون اجرايى 
رئيس جمهور بيان كرد: خوزستان استانى داراى منابع بسيار است اما داراى محروميت هايى 
هم هســت و حق استان خوزستان بيشتر از اين است. وى يادآور شد: آقاى رئيس جمهور 
6 بار به اســتان خوزستان سفر كردند. الحمداالله بخشى از گره ها به خصوص در حوزه آب 
و فاضلاب باز شده است. بخشى ديگر هم بايد باز شود. منصورى بيان كرد: با منابع دولتى 
كار جدى نمى توان كرد، اعتبارات تملك دارايى ها به گونه اى است كه كارى نمى توان كرد 
و تلاش جدى مى خواهد. موضوع جلسه ما مسئله سرمايه گذارى است و از بنگاه ها و بخش 

خصوصى درخواست كرديم تا حضور داشته باشند تا يك كار جدى صورت گيرد. 

امير نعمتى:
نيروهاى مسلح به بالاترين سطح اقتدار و توانمندى دست يافته اند

جانشــين فرمانده نيــروى زمينى ارتش گفت: امروز آمادگــى و توان رزم ارتش 
در طول ســال هاى حياتش منحصر به فرد است و نيروهاى مسلح كشورمان به 
بالاترين سطح اقتدار و توانمندى دست يافته اند. نيروهاى مسلح به بالاترين سطح 
اقتدار و توانمندى دست يافته اندبه گزارش ايلنا، امير نوذر نعمتى جانشين فرمانده 
نيروى زمينى ارتش، با بيان اينكه بر لبيكى كه به رهبر كبير انقلاب در سال 58 

گفته ايم، مصمم تر و محكم تر از گذشته پايبند هستيم.

رئيسى در نشستى با نوجوانان دهه هشتادى:

گاهى چاره اى نيست

رئيس جمهورى در نشســتى با نوجوانان و دانش آموزان دهه هشــتادى ضمن 
شــنيدن ديدگاه هاى آنان، از پيشنهادهاى آنها براى «ايجاد شوراى نوجوانان»، 
«تشــكيل اتــاق انديشــه ورزى نوجوانان» و «اســتعداديابى بــراى تحصيل 
دانش آموزان در رشته هاى مورد علاقه شان» استقبال و دستورات لازم را در اين 
خصوص به مســئولان ذيربط صادر كرد. به گزارش ايسنا، جمعى از نوجوانان و 
دانش آموزان دهه هشتادى در نشستى صميمى با سيدابراهيم رئيسى كه عصر 
يكشنبه با حضور سرپرست وزارت آموزش و پرورش، دستيار رئيس جمهورى در 
امر مردمى ســازى دولت، معاونان علمى و فناورى و اجرايى و همچنين معاون 
ارتباطات و اطلاع رسانى دفتر رئيس جمهورى و رئيس شوراى اطلاع رسانى دولت 
برگزار شد، به بيان نظرها و ديدگاه هاى خود درباره موضوعات مختلف پرداختند. 
رئيس جمهورى پس از شــنيدن سخنان صريح نوجوانان و دانش آموزان حاضر 
در اين نشســت در سخنانى نوجوانان و دانش آموزان را سرمايه ها و آينده سازان 

كشور دانست و افزود: هزينه كردن براى رشد و تعالى دانش آموزان در مدارس و 
پژوهشگاه ها، سرمايه گذارى براى شكوفايى آينده كشور است و دولت در همين 
راستا فعال ترشــدن سازمان دانش پژوهان جوان را با جديت در دستور كار قرار 
داده و پيگيرى مى كند. رئيســى با تاكيد بر حمايت دولت از افتخارآفرينان در 
المپيادهاى علمى، مدال آوران و حتى شركت كنندگان در المپيادها را جزو مفاخر 
كشور دانست و با اشاره به سرعت رشد علم و فناورى در دنيا گفت: گستردگى و 
فراگيرى فناورى در جهان امروز ايجاب مى كند مربيان و معلمان نظام آموزشى 
نيز متناسب با رشد فناورى به روز شوند. رئيس جمهورى در واكنش به اظهارات 
يكى از دانش آموزان مدال آور داراى معلوليت در عرصه ورزشى جهانى درباره عدم 
توجه به مــدال آوران معلول گفت: افراد داراى معلوليت به دليل همت و تلاش 
مضاعف بايد نمره مضاعف دريافت كنند و اگر سال هاى گذشته به دلايلى در اين 
زمينه كم كارى شده بايد با فوريت قضاى آن را بجا آوريم و از آنها تجليل كنيم. 
رئيسى همچنين به سازمان بهزيستى تكليف كرد كه با همكارى دستگاه هاى 
ذيربط از جمله وزارت آموزش و پرورش، شوراى  عالى جوانان و معاونت اجرايى 
رياســت جمهورى تدابير لازم را براى تسهيل تحصيل و اشــتغال افراد داراى 
معلوليت انديشيده و زمينه  حضور آنها در عرصه هاى فرهنگى و ورزشى را فراهم 
كنند. «ايجاد شوراى نوجوانان»، «تشكيل اتاق انديشه ورزى براى بهره گيرى از 
ديدگاه ها و نظرات نوجوانان و دانش آموزان در اداره امور كشور» و «استعداديابى 
براى تحصيل دانش آموزان در رشــته هاى مورد علاقه شان» از نكات مطرح در 
اظهارات حاضران در جلسه بود كه مورد استقبال رئيس جمهورى قرار گرفت و 

دستورات لازم در اين خصوص به مسئولان ذيربط صادر شد. 

رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور دستور صدور سند حدنگارى تپه تاريخى هگمتانه در همدان را با حفظ كاربرى ميراث 
فرهنگى صادر كرد.  به گزارش ايســنا، حســن بابايى رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور دستور صدور سند حدنگارى تپه 
تاريخى هگمتانه در همدان را با حفظ كاربرى ميراث فرهنگى صادر كرد.  بر اســاس اين دستور كه از سوى حسن بابايى معاون 
رئيس قوه قضائيه و رئيس ســازمان ثبت اســناد و املاك كشور در شــوراى ادارى ثبت اسناد و املاك استان همدان صادر شد، 
مالكيت اين تپه تاريخى به مســاحت 37 هكتار با حفظ كاربرى ميراث فرهنگى تثبيت و از هرگونه تجاوز به اين اراضى جلوگيرى خواهد شــد. رئيس سازمان ثبت 
همچنين در نشست منطقه اى ادارات كل ثبت اسناد و املاك استان هاى همدان، كرمانشاه، لرستان، ايلام و كردستان با اشاره به اهميت دستيابى به تصويرى كلى در 
تطبيق و مستندسازى اراضى كشاورزى، فعاليت هيأت هاى قانون تعيين تكليف و قانون ساماندهى و لزوم همراهى جدى قضات و دبيران هيأت ها با اهداف كلان نظام 
و دستگاه قضايى براى تثبيت كامل مالكيت ها افزود: همزمان با برگزارى نشست هاى منطقه اى ادارات كل ثبت اسناد و املاك و بررسى آخرين وضعيت قراردادهاى 
منعقده با شركت هاى مشاور و بررسى موانع پيش رو، از امروز اولين دوره آموزشى و هم انديشى قضات و دبيران هيأت هاى قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتى اراضى و 
ساختمان هاى فاقد سند رسمى نيز براى استان هاى تهران و البرز برگزار و اين دوره ها تا پايان ارديبهشت ماه به صورت منطقه اى و براى حدود يك هزار نفر از قضات 

و دبيران اين هيأت ها در سراسركشور ادامه خواهد يافت.

يك عضو كميسيون قضايى و حقوقى مجلس شوراى اسلامى با انتقاد از روند رسيدگى به درخواست استيضاح وزرا در مجلس تاكيد كرد 
كه چطور مى شود استيضاح يك وزير بعد از 6 ماه مسكوت مانده اما استيضاح وزيرى ديگر در كوتاه مدت مورد بررسى قرار مى گيرد. 
به گزارش ايسنا، حجت الاسلام محمدتقى نقدعلى در تذكرى شفاهى در جريان جلسه علنى امروز مجلس شوراى اسلامى بيان كرد: 
مردم در بحث خودرو و مسائل اقتصادى از مجلس مطالبه مى كنند؛ گرانى خودرو موضوعى است كه امروز جامعه را ملتهب كرده است. 

از اين كه امروز سوال از وزير اقتصاد در دستور كار مجلس شوراى اسلامى قرار گرفته است از هيات رئيسه تشكر مى كنيم و اين نشان مى دهد كه مسائل اقتصادى براى مجلس 
مهم است. وى در ادامه اظهار كرد: اما چندين بار است كه استيضاح آقاى ضرغامى مطرح است آخرين استيضاح براى آقاى فتح االله توسلى با 20 امضاء بود و استيضاحى كه بنده 
طرح كردم 70 امضاء خورده است اما حتى هيات رئيسه اين استيضاح ها را به كميسيون فرهنگى ارجاع نداده است. اين  چه قضيه اى است كه يك استيضاح بلافاصله پس از طرح 
به كميسيون تخصصى ارجاع مى شود و پس از جلسه كميسيون آقاى حاجى دليگانى مصاحبه و اعلام مى كند سه شنبه در دستور كار قرار مى گيرد. نماينده مردم خمينى شهر 
در مجلس شوراى اسلامى تصريح كرد: چرا استيضاح وزيرى كه اعتراضات متعددى به عملكرد وى وارد است حتى جهت رسيدگى به كميسيون ارجاع نمى شود؟ اكنون 5- 6 
ماه است كه استيضاح طرح شده و امضاهاى زيادى خورده است اما كارى روى آن صورت نمى گيرد اما سوال اين است كه چطور ظرف 24 ساعت يك استيضاح به كميسيون 

ارجاع مى شود و بلافاصله در دستور كار قرار مى گيرد علت اين برخورد دوگانه با استيضاح وزرا چيست؟

نقدعلى: علت برخورد دوگانه با استيضاح وزرا چيست؟سند تپه هگمتانه صادر مى شود
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گزيده خبر

مدير مجتمع نفلين سينيت كليبر خبر داد:

رشد 8 درصدى توليد مجتمع نفلين نسبت به برنامه 1401

مديــر مجتمــع نفليــن ســينيت كليبــر بــا اعــلام خبــر توليــد حــدود 5500 
ــبت  ــع نس ــن مجتم ــد اي ــدى تولي ــد 8 درص ــينيت، از رش ــن س ــى نفلي تن
ــه  ــر داد.ب ــال 1401 خب ــع در س ــن شــده از ســوى مجتم ــه تعيي ــه برنام ب
ــع  ــر مجتم ــام مدي ــا خوش مق ــكو، عليرض ــى ايمپاس ــط عموم ــزارش رواب گ
نفليــن ســينيت كليبــر تاكيــد كــرد: بــر اســاس برنامــه توليــد ســال 1401، 
ــه  ــا رشــد 8 درصــدى نســبت ب 5هــزار تــن توليــد در نظــر داشــتيم كــه ب
برنامــه از پيــش تعييــن شــده، موفــق بــه توليــد حــدود 5500 تــن نفليــن 
ســينيت شــديم.وى همچنيــن بــا اعــلام رشــد 48 درصــدى فــروش در ســال 
ــزار  ــد 5 ه ــه تولي ــر اســاس برنام ــرد: ب ــلام ك ــه اع ــه برنام 1401 نســبت ب
ــه  ــى ك ــود در حال ــن شــده ب ــن تعيي ــزار ت ــروش هــم 5 ه ــه ف ــى، برنام تن
مــا در طــول يــك ســاله 1401، موفــق بــه فــروش حــدود 7 هــزار و 500 
ــلاوه  ــرد: ع ــح ك ــن تصري ــام همچني ــن ســينيت شــديم.خوش مق ــن نفلي ت
بــر رشــد 48 درصــدى نســبت بــه برنامــه فــروش، در ايــن بخــش نســبت 
ــن  ــن از تعيي ــته ايم.وى همچني ــد داش ــد رش ــز 5 درص ــال 1400 ني ــه س ب
پيمانــكار جديــد جهــت اســتخراج و حمــل مــاده معدنــى در راســتاى تاميــن 
مــواد اوليــه مــورد نيــاز شــركت هاى فــراز راه معيــن و ســورين ارس زنــده 
رود توســط راهبــر مجتمــع در ســال 1402 خبــر داد.مديــر مجتمــع نفليــن 
ــش  ــه افزاي ــارى ب ــال ج ــاى س ــر برنامه ه ــان از ديگ ــر در پاي ــينيت كليب س
ــه 120  ــال ب ــن در س ــزار ت ــدن از 75 ه ــردارى مع ــه بهره ب ــت پروان ظرفي
هــزار تــن پــس از مشــخص شــدن ظرفيــت واقعــى كارخانــه احــداث شــده، 
ــد،  ــه جدي ــن آب كارخان ــتاى تامي ــاه آب در راس ــى چ ــوز جابجاي ــد مج اخ
بهبــود مســتمر وضعيــت ايمنــى و بهداشــت مجتمــع و... اشــاره كــرد.

 مردم مى توانند در مورد كيفيت نان نظر دهند
مشاور وزير اقتصاد در تشريح فاز دوم طرح مديريت هوشمندانه 
يارانــه آرد و نان توضيح داد كه در فــاز دوم ضمن آنكه فرايند 
تخصيص آرد به نانوايان تغيير كرده اســت، امــكان اظهار نظر 
مردم در مورد كيفيت نان نانوايان در يك برنامه فراهم مى شــود. 
محمد جلال در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به آغاز طرح مديريت 
هوشــمندانه يارانه آرد و نان از ارديبهشت سال قبل، اظهار كرد: 
از زمان آغاز طرح تا كنون در ســمت مردم تغيير ويژه اى صورت 
نگرفت. به عبارت ديگر در ســال قبل نه آزادسازى قيمت نان در 
دســتور كار قرار گرفت و نه محدوديتى در خريد نان براى مردم 
ايجاد شــد. فاز دوم طرح نيز از بهمن ســال قبل آغاز شد. البته 
مرحله آزمايشى فاز دوم از انتهاى آذرماه در استان قزوين آغاز و 
در انتهاى بهمن به تدريج در كليه اســتان ها پياده سازى شد. در 
فاز دوم نيز مانند فاز اول، عدم آزادسازى قيمت نان و عدم ايجاد 
محدوديــت خريد نان براى مردم مهمترين پيش فرض هاى كار 
بودند. وى درمورد تغييراتى كه در مرحله دوم طرح در مقايســه 
با مرحلــه اول طرح صورت گرفت، توضيــح داد: در آغاز اجراى 
فاز دوم، ميزان كمك هزينه جبران اجاره و دســتمزد نانوايان از 
15 بــه 30 درصد افزايش يافت. در قدم بعدى، تخصيص آرد به 
نانوايان وارد الگوى جديد شــد و محدوديتى كه در گذشــته در 
قالب سهميه براى بسيارى از نانوايان وجود داشت كه توليد نان 
با حجم بيشــتر در روز امكانپذير نبود، برداشته شد؛ يعنى در فاز 
دوم طرح، نانوايان مى توانند هــر ميزان نان از طريق كارتخوان 

هاى هوشــمند به مردم عرضه كنند. همچنين درصدى بيشتر، 
مى توانند آرد يارانه اى دريافت كنند. مشــاور وزير اقتصاد ادامه 
داد: يعنى براى نانوا معادل عملكرد صحيحى كه در فروش نان به 
مردم انجام مى دهد و تراكنش ها از طريق سامانه پذيرفته مى شود، 
امكان خريد آرد يارانه اى فراهم مى شود و اين ميزان خريد در هر 
دوره دريافت آرد، مى تواند تا 10 درصد افزايش پيدا كند. از طرف 
ديگر نانوايى هايى هســتند كه ما به ازاى عدم ثبت فروش نان در 

كارتخوان هاى هوشمند يا كاهش ساعت كارى در روزهاى مختلف 
ميزان فروش نانشان كاهش يافته است و اثر كاهش فروش و عدم 
عرضه نان به مشترى اين است كه در دوره آتى ميزان تخصيص 
آرد يارانه اى براى نانوايى كه رفتــار متعهدانه ندارد كاهش پيدا 
مى كند. به گفته وى، دوره تخصيص آرد به نانوايان در بســيارى 
از اســتان ها هر 10 روز يكبار و در برخى استان ها يا نانوايى هاى 
مستقر در روستاهاى كشور كه ممكن است مشكلاتى در زمينه 

تردد و حمل ونقل آرد وجود داشته باشد، دوره هاى 15 روزه يا يك 
ماهه هم به صورت موردى انجام مى شود. البته كمك هزينه ها به 
صورت روزانه پرداخت مى شود. جلال در ادامه با اشاره به مراحل 
تكميلى فاز دوم طرح اظهار كرد: در ادامه يك ورود جدى ترى به 
حوزه كيفيت و رضايت مردم در حوزه نان خواهيم داشت. در اين 
راستا برنامكى پيش بينى شده است كه تا قبل از پايان ارديبهشت 
به صورت رســمى به مردم معرفى مى شــود و مــردم به راحتى 
مى توانند سوابق تراكنش هاى خريد نان خود را روى اين برنامك 
(اپليكيشــن) مشــاهده كنند و مبتنى بر تجربه خريدهاى خود 
نسبت به كيفيت، قيمت، مقدار نان، رفتار نانوا و... نظرات خود را 
ثبت كنند. وى با بيان اينكه روزانه بين 10 تا 11 ميليون تراكنش 
خريد نان روى كارتخوانهاى هوشمند ثبت مى شود، گفت: يكى از 
اهداف طرح، كاهش هدررفت آرد يارانه اى بود كه در سال 1401 
فاصلــه قيمتى آرد يارانه اى (آرد خبازى كه براى توليد نان مردم 
استفاده مى شود) با آرد و گندمى كه براى ساير مصارف استفاده 
مى شود به دليل هدفمندسازى ارز ترجيحى 16 برابر شد درحالى 
كه اين فاصله قيمتى در سال 1400 چهار برابر شد. اين موضوع 
انگيزه افراد سودجو براى سوءاســتفاده از آرد يارانه اى را تشديد 
كــرد. با آغاز مرحله جديد طرح، مبتنى بر شــاخص هاى آمارى 
جريان جلوگيرى از هدررفت آرد قابل مشاهده است. قيمت آرد 
خارج از شــبكه دچار افزايش قيمت شده است و اثربخشى طرح 

را مشاهده مى كنيم.

دبير شــوراى هماهنگى بانكهاى دولتى از رفع مسدودى حســاب وكالتى خودروهاى داخلى خبر داد و گفت: متقاضيان 
خودروهاى داخلى مى توانند از امروز 100 ميليون تومان مبلغ واريز شــده به حســاب وكالتى خودشان را برداشت كنند. 
عليرضا قيطاسى در گفت وگو با ايسنا، درباره آخرين وضعيت رفع مسدودى حساب وكالتى خودرو هاى داخلى و خارجى 
اظهار كرد: از امروز دوشنبه (28 فروردين ماه) 100 ميليون تومان واريز شده متقاضيان ثبت نام خودرو در حساب وكالتى 
به نام سازمان حمايت با حفظ نوبت تحويل خودرو آزاد مى شود و مردم مى توانند اين مبالغ را از حساب هاى خود برداشت 
كنند. وى افزود: همه بانك ها همكارى لازم را در اين زمينه دارند و مشكلى وجود ندارد. دبير شوراى هماهنگى بانك هاى 
دولتى گفت: متقاضيانى هم كه براى خودروهاى وارداتى ثبت نام كرده بودند، اگر مشمول نشده و يا به هر دليلى انصراف 
داده اند، مى توانند 500 ميليون تومان مبلغ مســدود شــده را از حساب وكالتى خود برداشت كنند. قيطاسى اعلام كرد: 
مردم در اين زمينه اگر مشــكلى يا ابهامى داشــتند مى توانند از طريق واحد شكايات هر بانك نسبت به ارائه گزارش آن و 

حل مشكل خود اقدام كنند.

سيدمحمدهادى سبحانيان در جلسه امروز هيئت دولت به عنوان رئيس سازمان مالياتى كشور انتخاب شد. به گزارش 
ايســنا به نقل از رياست جمهورى، سيد محمدهادى  سبحانيان كه پيش از اين معاون امور اقتصادى وزارت اقتصاد و 
دارايى بود، از سوى سيد احسان خاندوزى وزير اقتصاد به عنوان رئيس جديد سازمان مالياتى به هيئت دولت پيشنهاد 
شده بود و اعضاى دولت در جلسه امروز خود ضمن موافقت با پيشنهاد وزير اقتصاد سبحانيان را به عنوان رئيس سازمان 
مالياتى كشور انتخاب كرد. پيش از اين داوود منظور رياست سازمان مالياتى را بر عهده داشت كه با حكم رئيس جمهور، 

رئيس سازمان برنامه و بودجه كل كشور و جايگزين سيدمسعود ميركاظمى شد.

سبحانيان رئيس سازمان مالياتى كشور شدرفع مسدودى حساب وكالتى خودروهاى داخلى
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در 12 ماهه سال 1401 صورت گرفت؛
پهلوگيرى بيش از 31 هزار فروند شناور در بنادر و دريانوردى 

غرب استان هرمزگان و كسب جايگاه نخست در بين بنادر كشور  
مدير بنادر و دريانوردى غرب استان هرمزگان گفت: بنادر و دريانوردى غرب 
استان هرمزگان با تردد ايمن بيش از 31 هزار فروند شناور در خليج فارس و 
درياى عمان يكى از پرتردد ترين بنادر كشور در 12 ماهه سال 1401 است 
كه در اين حوزه توانست جايگاه نخست را به خود اختصاص دهد.به گزارش 
روابط عمومى مديريت بنادر و دريانوردى بندرلنگه و غرب استان هرمزگان، 
"مرتضى ســالارى" تعداد تردد شــناورها در بنادر غرب استان هرمزگان را 
31 هزار و 539 فروند با رشــد 15 درصدى اعلام كرد و گفت: از اين ميزان 
تردد در 12 ماهه سال 1401، ظرفيت بارگيرى 2 هزار و 112 فروند شناور 
با رشــد 38 درصدى، بالاى هزار تن و 29 هزار و  427 فروند با رشــد 32 
درصدى، زير هزار تن بوده است.سالارى افزود: مركز جستجو و نجات دريايى 
(MRCC) بنادر غرب اســتان هرمزگان در راستاى اعمال وظايف حاكميتى 
و به منظور حفــظ و ارتقاء ايمنى دريانوردى، در مدت دوازده ماهه ســال 
1401 با 14 پيام اوليه و 56 عمليات جستجو و نجات، موفق به نجات جان 
46 نفر در آب هاى حوزه ى اســتحفاظى خود شده است.وى تصريح كرد: 
استاندارد سازى بنادر غرب استان به تجهيزات استراتژيك مخابراتى، افزايش 
كيفيت و كميت عمليات تخليه و بارگيرى كالا و كنترل بيشتر فعاليت هاى 
بندرى، توانمند سازى نيروى انسانى و ارائه خدمات 24 ساعته به دريانوردان 
و فعالين اقتصادى در غرب اســتان، ارتقاء توان عملياتى بندر، ارتقاء سطح 
ايمنــى دريانوردى در آبراه هاى تحت حاكميت، ارتقاء ســطح امنيت بندر 
و ارتقاء مديريت و نظارت بر ســواحل غرب اســتان هرمزگان سبب جهش 

چشمگير تردد شناور در بنادر غرب هرمزگان مى باشد.

صرفه جويى 20 درصدى، عامل گذر از بحران آبى
ايســنا/مركزى مدير عامل شركت سهامى آب منطقه اى مركزى با 
بيان اينكه اگر در مصرف آب صرفه جويى نشــود در تابســتان با 
بحران مواجه خواهيم شد، گفت: با صرفه جويى 20 درصدى مردم 
اين استان در مصرف آب، از بحران كم آبى امسال گذر خواهيم كرد. 
عزت اله آمرى در گفت وگو با ايسنا، به بيان آخرين وضعيت بارش ها 
در اســتان مركزى پرداخت و اظهار كرد: ميزان بارش ها از ابتداى 
ســال آبى جارى(مهر ماه 1401) تا 20 فروردين ماه 1402 در كل 
استان به طور ميانگين 169.8 ميليمتر بوده در حالى كه سال آبى 
سال گذشته 192.9 ميليمتر و در دراز مدت 235.6 ميليمتر بارش 
در اســتان صورت گرفته است. وى بيان كرد: براساس آمار موجود، 
درصد تغييرات بارش ها در اســتان به طور متوسط نسبت به سال 
آبى 1400 تا 1401 به ميزان 11.95 درصد و نســبت به درازمدت 
27.92 درصد كاهش نشــان مى دهد. آمرى در خصوص وضعيت 
سدهاى استان نيز گفت: حجم آب ذخيره شده در سد الغدير ساوه 
هم اكنون به 52 ميليون مترمكعب رســيده در حالى كه در مدت 
مشــابه سال قبل اين ســد داراى 111 ميليون مترمكعب آب بود. 
حجم پرشدگى ســدالغدير در حال حاضر 19 درصد كل حجم آن 
بوده كه نسبت به سال  قبل 53 درصد كاهش نشان داده است. وى 
در خصوص وضعيت ســد كمال صالح نيز گفت: حجم آب ذخيره 
شــده در درياچه سد كمال صالح نيز 46 ميليون متر مكعب است 

كه اين ميزان در ســال قبل 52 ميليون متر مكعب بوده و در حال 
حاضر حجم پرشدگى سد، 49 درصد نسبت به كل حجم آن است 
كه نســبت به ســال قبل 22 درصد كاهش داشته است. ين مقام 
مسئول در شركت آب منطقه اى مركزى در ادامه با اشاره به اينكه 
بارش هاى اخير تاثير چندانى در افزايش ورودى و حجم ســدهاى 

بزرگ اســتان نداشته است، افزود: در حال حاضر حدود 19 درصد 
از حجم كل ســد الغدير ســاوه و همچنين 49 درصد از حجم كل 
سد كمال صالح پر شده است و شرايط مطلوبى از نظر ذخاير منابع 
آبى در ســدهاى بزرگ استان وجود ندارد. وى تصريح كرد: قطعا با 
توجه به خشكسالى در دو سال اخير و تداوم آن در سال جارى، در 

سال هاى آتى على الخصوص در زمان هاى پيك مصرف، تامين آب 
در برخى از نقاط اســتان و بويژه در روســتاهايى كه از محل منابع 
آب هاى زيرزمينى تامين آب مى شوند شاهد بروز مشكلاتى خواهيم 
بود كه اميد اســت با رعايت مصرف بهينه و صرفه جويى حدود 20 
درصدى بتوان از اين شــرايط عبور كرد. آمرى افزود: در كنار صرفه 
جويى لازم است ميزان هدررفت در شبكه شرب شهرى و روستايى 
با خدمات مطلوب و به هنگام توســط شركت آب و فاضلاب استان 
كاهش يابد. گفتنى اســت، سد الغدير ساوه با 265 متر طول تاج و 
حجم 277 ميليون مترمكعب آب از نوع دو قوسى بتنى است كه در 
سال 72 با هدف تأمين برق و آب كشاورزى 23 هزار هكتار از اراضى 
اين شهرستان احداث شد. اين ســد براساس اهداف چند منظوره 
شــامل تنظيم آب كشــاورزى، كاهش خطرات سيل، توليد انرژى 
الكتريكى، اشتغال زايى و ايجاد مراكز گردشگرى احداث شده است 
و از ويژگى هاى مســير انتقال آب در سد الغدير اين است كه آب از 
طريق كانال اصلى به طول حدود 10 كيلومتر به شبكه اصلى آبيارى 
منتقل مى شود. در پى وقوع سيل در فصل بهار 98 و تكميل شدن 
تراز آبى ســد الغدير ساوه، اين سد در هشتم ارديبهشت ماه همان 
ســال پس از 22 سال، سرريز كرد. سد كمال صالح نيز دومين سد 
بزرگ استان مركزى است كه در جنوبى ترين نقطه شهرستان شازند 

با ظرفيت و حجم حدود 95 ميليون مترمكعب واقع شده است. 

قيمت نفت تحت تاثير تصميم اوپك پلاس براى كاهش بيشتر توليد و انتظار سرمايه گذاران جهت انتشار آمار اقتصادى جديد در 
چين و در راستاى ارزيابى نشانه هاى بهبود تقاضا در اين كشور، در معاملات روز دوشنبه اندكى افزايش پيدا كرد. به گزارش ايسنا، 
بهاى معاملات نفت برنت با شــش سنت افزايش، به 86 دلار و 37 سنت در هر بشكه رسيد. بهاى معاملات تگزاس اينترمديت 
آمريكا با 40 ســنت افزايش، به 82 دلار و 56 ســنت در هر بشكه رسيد.  هر دو شاخص هفته گذشته، چهارمين رشد هفتگى 
متوالى را به ثبت رساندند كه طولانى ترين روند افزايشى قيمت هاى نفت از اواسط سال 2022 به شمار مى رود، قيمت ها پس از انتشار گزارش ماهانه آژانس بين المللى 
انرژى كه پيش بينى كرد تقاضا براى نفت در سال 2023، به ميزان دو ميليون بشكه در روز رشد كرده و به ركورد 101.9 ميليون بشكه در روز مى رسد، حمايت شد.

با اين حال، آژانس بين المللى انرژى در جديدترين گزارش ماهانه خود هشدار داد كاهش توليد اعلام شده از سوى توليدكنندگان اوپك پلاس، ممكن است كمبود عرضه 
نفت كه براى نيمه دوم سال پيش بينى مى شود را تشديد كرده و به مصرف كنندگان و احياى اقتصاد جهانى لطمه بزند. افزايش قيمت صادرات نفت خاورميانه كه بيش 
از نيمى از تقاضاى آسيا را تامين مى كند، حاشيه سود پالايشگاه ها را كوچك كرده و آنها را واداشته است به دنبال تامين خوراك از مناطق ديگر باشند. پالايشگاه ها 
همچنين توليد بنزين را در آستانه اوج گيرى تقاضا براى اين سوخت در تابستان، افزايش دادند اما توليد ديزل را در بحبوحه ضعيف شدن حاشيه سود آن، كاهش دادند.

ايسنا/البرز مديرعامل شركت آب منطقه اى استان البرز گفت: ذخيره سد طالقان به 41 درصد و سد كرج هم به 31 درصد رسيده 
است. داوود نجفيان در گفت وگو با ايسنا با اشاره به اينكه بارش هاى زمستانى سال گذشته خوب بوده است، اظهار كرد: هر چند 
سال گذشته پاييز پر بارشى نداشتيم ولى بارندگى زمستانه سال 1401 در مقايسه با مدت مشابه سال 1400 26 درصد افزايش 
داشته است. وى با بيان اينكه اين بارش ها تا حدى از دغدغه بحران آب در البرز كاسته است، توضيح داد: اميدواريم از اواخر اين 

ماه تا پايان بهار بارش هاى خوبى در استان داشته باشيم تا بخش ديگرى از كمبود بارش در پاييز سال گذشته جبران شود. وى در پاسخ به وضعيت بارندگى در سال 
آبى جارى هم گفت: از مهر سال گذشته تا نيمه فروردين امسال مجموع بارش ها دو درصد كاهش داشته و طى اين مدت حدود 242 ميلى متر بارندگى در استان به 
ثبت رسيده است. نجفيان در پاسخ به وضعيت ذخيره سدهاى كرج هم توضيح داد: در حال حاضر ذخيره سد طالقان به 41 درصد رسيده و با اين احتساب كسرى آن 
در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 17 درصد است. مديرعامل شركت آب منطقه اى البرز افزود: در حال حاضر 31 درصد ظرفيت سد كرج هم پر است و در مقايسه 
با مدت مشابه سال گذشته با 13 درصد كسرى ذخيره مواجه هستيم. اين مسئول  ابراز كرد: هر چند طى چند ماه گذشته بارش هاى خوبى داشتيم ولى مردم نبايد 
به اين حجم از بارندگى دل خوش كنند چون استفاده بى رويه از منابع آبى باعث شده، تامين آب همچنان دغدغه بزرگ استان باشد به همين دليل همه ما بايد به 

سهم خود مديريت مصرف را لحاظ كنيم تا بتوانيم فصل گرم را بدون مشكل سپرى كنيم.

فقط 31 درصد سد كرج پرُ استآهنگ افزايش قيمت نفت ملايم شد
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گزيده خبر

مدير عامل شركت آب منطقه اى كردستان:
ذخيره 63 درصدى آب در پشت سدهاى كردستان/در پائين 

دست سدهاى استان هيچ حادثه اى رخ نداده است
مهنــدس آرش آريانژاد، با اشــاره به 
هشــدارهاى هواشناســى و مديريت 
بحران براى مديريت سيلاب و كنترل 
رواناب هــا گفت: با توجه به مديريت و 
مهار آب پشــت سدها، هيچ حادثه اى 
اراضــى و روســتاهاى پائين دســت 

سدهاى استان را تهديد نمى كند. به گزارش روابط عمومى شركت آب منطقه اى 
كردستان، پراكندگى بارش سامانه هاى اخير، تمام استان را فرا گرفت و بيشترين 
بارش در حوزه آبريز مرزى غرب، كرخه و در غرب استان به وقوع پيوسته است، 
كه منجر به جاري شــدن رواناب هاى مناســب در سطح استان، گرديد.مهندس 
آريانژاد افزود: متوســط بارندگى امسال 386 ميلى متر بود كه در مقايسه با سال 
گذشته 28 درصد و به نسبت بلند مدت مشابه 6 درصد افزايش داشته است.مدير 
عامل شركت آب منطقه اى كردستان به افزايش آب ذخيره پشت سدهاى استان 
نيز اشاره كرد و اظهار داشت: تقريبا تمام سدهايى كه در استان كردستان تأمين 
كننده آب شرب هستند از لحاظ تراز و مخزن نسبت به سال گذشته مطمئن تر 
و مناســب ترند و در حال حاضر 65 درصد آب در پشــت سدهاى استان موجود 
اســت.وى به سرريز سد گاران مريوان نيز اشــاره و اظهار داشت: با وجود اينكه 
بارش هاى اين چند ســال اخير كاهش چشمگيرى داشته اما با مديريت صحيح 
منابع و مصارف آب و همّت جهادى مجموعه شــركت آب منطقه اى كردستان، 
خوشبختانه امسال نيز همچون ســال گذشته شاهد سرريز سد گاران مريوان 

بوديم و احتمال سرريز سدهاى سبدلو و عباس آباد بانه نيز محتمل است.

چرا بازنشستگان به واگذارى صندوق هاى بازنشستگى اعتراض دارند؟
قانون ادغام صندوق هاى بازنشســتگى با اعتراض جدى اعضاى 
صندوق هاى بازنشســتگى شــركت هاى صنعتى روبه رو شــده 
است. بازنشســتگان اين صندوق ها مى گويند اين ادغام ها منجر 
به ورشكســتگى صندوق هايى مى شــود كه از محــل پس انداز 
اندوخته هاى اين اعضاء در بازه دوران خدمت شــان شــده است.
ترس از ورشكستگى پس از ادغام، اين چالش بزرگ بازنشستگانى 
اســت كه پس از ســه دهه پرداخت مســتمرى، حالا كه زمان 
استراحت شــان رســيده با يك مصوبه دولتى براى ادغام، دچار 
چالش شده اند. سرنوشت تلخ صندوق بازنشستگى هما با 12هزار 
بازنشســته و مستمرى بگير پس از ادغام در صندوق بازنشستگى 
كشــورى حالا كابوس تلخ صندوق هاى ديگر چون شركت ملى 
مس ايران است. اتفاقى كه سبب شده تقريبا هر چند روز يك بار 
شــاهد تجمعات اعتراضى از استان هاى جنوبى تا كرمان و تهران 
باشيم. جمعيتى كه مى گويند پس از چند دهه پرداخت مستمرى 
واگذارى سرمايه هاى شان از موسسات مستقل خصوصى اقتصادى 
به بخش هــاى دولتى، به خطر انداختن روزهــاى فراغت از كار 
آنهاست. چالش بزرگ ادغام صندوق هاى بازنشستگى از كجا آمد؟
صندوق هــاى بازنشســتگى و پرداخت مســتمرى، اين يكى از 
بزرگترين چالش هاى دهه پيش روى كشــور اســت. با رسيدن 
جمعيت متولد دهه هاى 50 و 60 به مرز بازنشستگى، با توجه به 
رشد منفى جمعيتى در كشور، نسبت تعداد شاغلين و نيروهاى 
مولد به بازنشستگان سير نزولى وحشتناكى پيدا كرده است. يعنى 

حجم بزرگى از درآمدهاى دولتى بايد صرف پرداخت هزينه هاى 
حقوق دستمزد نيروهايى شود كه در چرخه بهره ورى نيستند.

اين چالشــى است كه كشــورى چون ژاپن هم از سر گذرانده و 
براى آنها يا خيلى از كشــورهاى اروپايى از آلمان تا اسكانديناوى 
هم با اقتصادهاى قوى تر و جمعيت گاه كمتر، چالش هايى بزرگ 
بوده است. در ايران از اواسط دهه 90، قانون گذاران از ميان تمام 
گزينه هاى موجود، براى اين چالش به ســراغ ادغام صندوق هاى 
بازنشســتگى كوچك رفته اند. يعنى بزرگ ســازى صندوق هاى 
بازنشستگى تامين اجتماعى و بازنشستگى كشورى. درحالى كه 

دو چالــش بزرگ در اين زمينه را هيچ گاه برايش راهكارى دقيق 
طراحى نكردند. اول چالش قانونى تملك دولت بر شــركت هاى 
خصوصى، دوم هم چالش بزرگ فربه سازى نقش اجرايى دولت و 
اساسا قرار داشتن همان موسسات بازنشستگى فربه دولتى در مرز 
ورشكســتگى. در اوايل سال 1400 بود كه اعلام شد: «بر اساس 
برخى آمارها، سازمان تامين اجتماعى در سال 98، 14.3ميليون 
بيمه شــده اصلى و 4ميليون مستمرى بگير داشته است. بنابراين 
نســبت پشتيبانى اين سازمان 3.6 اســت كه نزديك به حداقل 
نســبت پشتيبانى براى عدم ورشكســتگى يك سازمان بيمه اى 

است. صندوق بازنشستگى كشورى نيز در سال 98، يك ميليون 
بيمه شده اصلى (شاغل كسورپرداز) و 1.6ميليون بازنشسته داشته 
است. بنابراين نسبت پشــتيبانى اين صندوق در اين سال 0.64 
است كه نشان دهنده وضعيت فوق بحرانى آن است.» اين وضعيت 
در يك ساله اخير بحرانى تر هم شده است! چه بلايى سر واگذارى 
صندوق بازنشســتگى شــركت هما آمد؟ تقريبا از سال 1400 
بود كه شركت بازنشستگى شــركت هما با 12هزار بازنشسته و 
مستمرى بگير به همراه ســرمايه هايش به صندوق بازنشستگى 
كشــورى واگذار شد، درحالى كه بيش از 100 شكايت به ديوان 
عدالت ادارى انجام گرفته بود. از سال 1399 بود كه قانون ادغام 
صندوق هاى بازنشســتگى به طور جدى تر در دستور كار دولت 
قرار گرفت. اما اين واگذارى، نه تنها شــرايط بازنشستگان هما را 
بهتر نكرد كه بر ميزان زيان انباشــته اين شركت واگذارشده هم 
افزود. درحالى كه اعضاى اين صندوق اصرار داشــتند اين شركت 
خصوصى مى تواند بر اســاس قانون با در اختيار گرفتن و سپرده 
شدن بخشى از شــركت هاى شركت ملى هما چون شركت هاى 
كارگو يا هتل هاى تحت اداره، ضمن چابك ســازى به سوددهى 
برســد و بدون ادغام در يك شــركت بزرگتر داراى چالش سر پا 
بماند. مدلى كه در بسيارى از كشورهاى دنيا اتفاق مى افتد. آنها 
اما ادغام شدند و تجربه اى ناموفق را رقم زدند. تجربه اى كه يكى 
از چالش هــاى خود تيم قانون گذار هم قبــل از اجراى اين طرح 

بوده است. 

رئيس كميسيون فرهنگى مجلس شوراى اسلامى تأكيد كرد كه بايد اقتصاد كشور را از دست دلار نجات داد و چشم انداز گام دوم 
مقام معظم رهبرى بايد مورد توجه بيشــتر مسئولان قرار گيرد. به گزارش ايسنا، حجت الاسلام مرتضى آقاتهرانى در نطق ميان 
دستور خود در جلسه علنى امروز (دوشنبه) مجلس شوراى اسلامى ضمن سپاسگزارى از سه قوه مقننه، مجريه و قضائيه كه با هم 
همراهى مى كنند، گفت: درك مشكلات و گرفتارى هاى مردم توسط نمايندگان مردم و دولت نكته مثبتى است كه بايد به آن 
توجه كرد. وى خطاب به سياست گذاران كشور عنوان كرد: ما سياست گذاران بايد به اين موضوع توجه داشته باشيم كه «سياست ما عين ديانت ما و ديانت ما عين 
سياست ماست» كه برخى اين را قبول ندارند و جداانگارى دين از سياست كه تحت عنوان سكولاريسم از آن ياد مى شود متأسفانه يكى از خطرات امروز است كه در 
بين مسئولين كم و بيش ديده مى شود. نماينده مردم تهران در مجلس شوراى اسلامى در ادامه تصريح كرد: اگر ما دين اسلام را به درستى نشناسيم بالاخره به اين 
بيمارى مبتلا خواهيم شد. برخى چون به گذشته و به دوران روشنگرى كه در اروپا رخ داد نگاه مى كنند كه كليسا و اربابان آن به دليل خرابكارى هايى كه داشتند 
محكوم شــدند، اما بايد توجه داشــت كه نه اسلام مسيحيت است، نه روحانيت ما ارباب كليسا، نه مساجد ما كليسا است و مردم ما هم مردم اروپا نيستند. آقاتهرانى 
ضمن اشاره به آيات قرآن درباره كسانى كه بى توجهى كرده و بخشى از دين را مى پذيرند، عنوان كرد: نمايندگان، مسئولين و وزرا بايد توجه داشته باشيم كه جزء 

مقتسمين نباشيم كه برخى از دين را قبول كنيم، چراكه اگر جزءگرا شويم بنا بر نص صريح قرآن مسلمان نيستيم.

گروهى از مهندســان يكى از شــركت هاى فناور به دانش فنى ساخت دســتگاه هاى تماس دهنده غشايى براى كاربرد در صنايع 
مختلف از شــيرين سازى گاز تا صنعت آبزى پرورى دســت يافتند. امير پورخليلى از محققان اين طرح در گفت وگو با ايسنا، با 
اشــاره به طراحى و ساخت دستگاه پوشش دهى، گفت: فناورى استفاده شده در اين دستگاه، تكنولوژى پتنت گرنت شده امريكا 
در زمينه پوشــش دهى ماژول هاى هالوفايبر اســت. وى ادامه داد: ما اين فناورى را در مقياس صنعتى پياده سازى كرديم و از اين 

دســتگاه مى توان در مصارف مختلف به عنوان تماس دهنده هاى غشــايى بهره بردارى كرد. پورخليلى با اشاره به مكانيزم عملكردى اين دستگاه، توضيح داد: دستگاه  
تماس دهنده هاى غشايى به اين صورت است كه ميان دو فاز "مايع" و "گاز" و يا دو فاز مايع به عنوان تماس دهنده براى اكسيژن دهى و يا گاز زدايى و يا گاز دهى از آب 
و يا تصفيه مايعات در صنايع مختلف كاربرد دارد. اين محقق، صنايع نفت و گاز را يكى از كاربردهاى اين دستگاه عنوان كرد و ادامه داد: اين دستگاه در صنايع نفت و 
گاز مى تواند جايگزين برج هاى احياى آمين براى شيرين سازى گاز شود. اين دستگاه همچنين در صنعت آبزى پرورى براى اكسيژن دهى آب كاربرد دارد. به گفته وى، 
اين دستگاه همچنين در صنايع فلزى براى تهيه آب فوق خالص كه نياز به گاز زدايى از آب است، كاربرد دارد. پورخليلى با بيان اين كه اين فناورى در مرحله ورود به 

بازار قرار دارد، خاطر نشان كرد: اين دستگاه در مقياس صنعتى به توليد رسيده است و در مرحله ورود به بازار است.

 از شيرين سازى گاز تا صنعت آبزى پرورىآقاتهرانى: بايد اقتصادمان را از دست دلار نجات دهيم
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گزيده خبر

با برگزارى سومين مرحله قرعه كشى جشنواره باشگاه مشتريان
1555 جايزه ديگر به مشتريان بانك تجارت اهداء شد

سومين دوره قرعه كشى جشنواره زمستانه باشگاه مشتريان بانك تجارت 
برگزار و اسامى 1555 برنده اين دوره مشخص شد.به گزارش مديريت 
روابط عمومى و ارتقاء سرمايه اجتماعى، مراسم قرعه كشى سومين دوره 

قرعه كشى جشنواره زمستانه باشگاه مشتريان در شرايطى برگزار شد كه در 
اسفندماه سال گذشته، 991 هزار و 203 نفر شرايط لازم را براى حضور در 
اين جشنواره به دست آورده بودند.در اين مراسم پنج نفر به قيد قرعه برنده 
كمك هزينه خريد تلفن همراه و كنسول بازى به مبلغ 20 ميليون تومان 
شدند؛ پنجاه نفر جايزه نقدى 5 ميليون تومانى بردند و 1500 نفر هم 
300 هزار تومان اعتبار در اپليكيشن باجت بانك تجارت دريافت كردند.

رشد بيش از 52 درصدى وام قرض الحسنه ازدواج 
در موسسه اعتبارى ملل

 پرداخت وام قرض الحسنه ازدواج در موسسه اعتبارى ملل در سال 1401 نسبت به 
ســال1400 بيش از 52 درصد رشد كرد. به گزارش روابط عمومى موسسه 
اعتبارى ملل: اين موسســه در راستاى ايفاى نقش خود در حوزه مسئوليت 
اجتماعى و تســهيل شرايط ازدواج، پرداخت  وام قرض الحسنه ازدواج را در 
اولويت برنامه هاى خود قرار داده و در همين راســتا در  سال 1401  مبلغ 
400/877/4 ميليون ريال به متقاضيان پرداخت نمود كه در مقايسه با سال 
1400 از نظر مبلغ 52.7 درصد رشد نشان مى دهد. اين گزارش مى افزايد: 
موسســه اعتبارى ملل تعداد 340 فقره وام قرض الحســنه ازدواج به مبلغ 
900/ 462 ميليون ريال در اسفندماه به جوانان عزيز پرداخت نمود. گفتنى 
اســت: 666 نفر از متقاضيان با تشــكيل پرونده در نوبت دريافت وام قرض 

الحسنه ازدواج از شعب موسسه اعتبارى ملل ميباشند.

حذف ارز 4200 تومانى، جمعيت زيادى را به زير خط فقر كشاند
يك كارشــناس اقتصادى اظهار داشت: محاسبات ساده  لوحانه  اى 
انجــام داده بودند كه تنها 4 قلم كالا تحت تاثير حذف ارز 4200 
تومانى قرار مى گيرد اما همان زمان هشــدار داديم كه حذف ارز 
4200 تومانــى تمام اقتصاد را تحت تاثير خواهد گذاشــت و آن 
را روى زلزلــه قرار مى دهد. ايــن اتفاق هم افتاد و امروز مى بينند 
كه حــذف ارز 4200 تومانى چه بلايى بر ســر ملت آورد. تغيير 
تيم اقتصادى مشــكلى را حل نمى كند/ حذف ارز 4200 تومانى، 
جمعيت زيادى را به زير خط فقر كشاند مرتضى افقه در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادى ايلنا درباره اقدام دولت نســبت به تغيير تيم 
اقتصادى و اثرگذارى آن در سياست  گذارى هاى اقتصادى كشور 
اظهار داشــت: معتقدم مشكلات اقتصادى كشور ارتباط زيادى به 
عوامل اقتصادى ندارند و ريشــه اقتصــادى هم ندارند و از اين رو 
حتى اگر تيم اقتصادى هم تغيير كند، مشــكلى حل نمى شــود 
و اساســا اين تغييرات جزيى در تيم اقتصادى نمى تواند اثرگذار 
باشــد.وى گفت: البته منتقد عملكرد تيم اقتصادى دولت هستم 
و چه طور ممكن اســت در بدترين شــرايط اقتصادى كشور يك 
تيم به شــدت ضعيف بر روى كار آيد و مجلســى كه امروز ژست 
انتقادى گرفته اين افراد را كمتر از دو ســال گذشته تاييد كرد و 
راى اعتماد به آنها داد. در همين مدت كمتر از دو ســال به دنبال 
تغيير اين افراد است و همين بى ثباتى مديريتى به شدت مخرب 
است و مشكلات را بيشتر مى كند. اين كارشناس اقتصادى ادامه 
داد:  معتقدم تغييرات اثرى نخواهد داشــت و بيشتر اقدامى براى 
سرگرم كردن مردم بوده و اينكه نشان دهند كه كارهايى را براى 

حل مشــكلات در حال انجام هستند وگرنه حل مشكلات نه كار 
تيم اقتصادى و نه كار اين دولت است. آقاى مخبر كه فرمانده تيم 
اقتصادى دولت اســت، از كمترين دانش اقتصادى برخوردار است 
و تصميمــات و اقدامات آقاى مخبر هم نشــان داده كه كمترين 
آشنايى را با ســاختارهاى حاكم بر نظام تصميم گيرى و مسائل 
اقتصادى را دارد. افقه با اشاره به تغيير رييس بانك مركزى و عدم 
اثرگذارى اين تغيير در رفع مشــكلات ارزى كشور اظهار داشت: 
عــدم اثرگذارى اين تغيير در بانك مركزى گفته هاى من را تاييد 

مى كند كه اولا مشكلات فعلى ريشه اقتصادى ندارند و دو مشكل 
غير اقتصادى در اقتصاد ايران اثر گذاشــته اول موضوع در داخل 
كشــور است كه رفاه، معيشــت و ... اولويت نيستند و دوم اينكه 
الان متغيــر فعال و تاثير گذار در اقتصاد،  سياســت  هاى خارجى 
است كه اين خود دو عامل تحريم ها و تنش هاى منطقه اى را دربر 
مى گيرد. وگرنه همان روزى كه آقاى فرزين به عنوان رييس جديد 
بانك مركزى انتخاب شد، گفتم كه هيچ اتفاقى در بازار ارز كشور 
رخ نخواهد داد و از آنجايى كه سياست  گذارى ها در اختيار بانك 

مركزى نيست شــايد تغيير رييس كل يك شوك مقطعى ايجاد 
كنــد اما بعد از مدتى كوتاه بــازار به وضعيت قبل برمى گردد.وى 
تاكيد كرد: بايد توجه داشت كاهش قيمت دلار از 60 هزار تومان 
به كمتر از 50 هزار تومان، ناشــى از تنش زدايى از عربستان بود و 
نه سياست هاى آقاى فرزين. البته  هر چند تنش زدايى از عربستان 
عامل موثرى در كاهش نرخ دلار بود اما شاهد تنش با آذربايجان 
بوديم كه برآيند منفى شد و باعث آن بوده كه نرخ دلار از 50 هزار 
تومان پايين تر نيايد. اين كارشناس اقتصادى افزود: مشكل اصلى 
به موضوع تحريم بر مى گردد و تا زمانى كه تحريم ها رفع نشوند، 
تغيير افراد در دولت هيچ مشــكلى را حــل نمى كند. افقه درباره 
آثار حذف ارز 4200 تومانى و مشــكلات معيشتى امروز كه يكى 
از دلايــل آنها حذف ارز 4200 تومانى بوده، گفت: در همان زمان 
اجراى حذف ارز 4هزار و 200 تومانى هشــدار دادم كه اين يك 
اقدام بسيار خطرناكى است و دولت ريسك بسيار بزرگى را انجام 
داد. تحت تاثير برخى از اقتصاد خوانده هاى بى اطلاع از ساختارهاى 
موجود، نسبت به اجراى اين كار خطرناك اقدام كردند. محاسبات 
ســاده  لوحانه  اى را هم انجام داده بودند كه تنها 4 قلم كالا تحت 
تاثير حذف ارز 4200 تومانى قرار مى گيرد اما همان زمان هشدار 
داديم كه حذف ارز 4200 تومانى تمام اقتصاد را تحت تاثير خواهد 
گذاشــت و تمام اقتصاد را روى زلزله قرار مى دهد و اين اتفاق هم 
افتاد و امروز مى بينند كه حذف ارز 4200 تومانى چه بلايى بر سر 
ملت آورد. وى با تاكيد براينكه با حذف ارز 4200 تومانى، جمعيت 

بسيار زيادى را به زير خط فقر كشاندند .

اختلال فنى در بانك شــهر در تاريخ 25 اســفند ماه دردسرهايى براى تعدادى از شــهروندان ايجاد كرده و اين مشكل تا به امروز پس از گذشت 
بيش از يك ماه هنوز رفع نشده است. به گزارش خبرنگار اقتصادى، اختلال فنى در بانك شهر در تاريخ 25 اسفند ماه دردسرهايى براى تعدادى 
از شــهروندان ايجاد كرده و اين مشــكل تا به امروز پس از گذشت بيش از يك ماه هنوز رفع نشده است.  يكى از مشتريان بانك شهر در تماس با 
خبرگزارى ايلنا درباره اين مشكل ايجاد شده و وفقه بيش يك ماهه در رسيدگى براى رفع اين مشكل از سوى بانك شهر اظهار داشت: روز پنجشنبه 
25 اسفندماه سال گذشته، بانك شهر پيامكى با محتواى اطلاع رسانى درباره ايجاد اختلال در شبكه به دليل به روز رسانى زيرساخت هاى بانك و ادامه اين اختلال تا بامداد جمعه ارسال 
سراسرى و عمومى كرد در حاليكه با حجم انبوه پيامك هاى تبليغاتى متوجه اين پيامك نبوده ام و در روز 25 اسفندماه مبلغى را از كارت بانك شهر به كارت ديگر منتقل كردم. هر چند 
همان لحظه مبلغى از حساب بانك شهر كسر شد اما تا به امروز اين وجه به كارت مقصد نرسيد ه است. وى ادامه داد: پس از گذشت ساعاتى با شماره 8655 سامانه نظات و ارتباطات مردمى 
بانك شهر تماس گرفتم اما اين شكايت ششم فروردين ماه ثبت شد و پيگيرى ها تا به امروز به نتيجه اى نرسيد و تنها پيام اين سامانه درخصوص اين شكايت با كد رهگيرى 4238757 ، 
درخواست صبورى بود.اين مشترى بانك شهر تاكيد كرد: پس از چندين روز از طرح و ثبت شكايت و ادامه سرگردانى ها در سامانه نظارت و ارتباطات مردمى بانك شهر و پاسخ هاى غير 
شفاف، روز پنجشنبه 24 فروردين ماه به حضورى به شعبه مركزى اين بانك مراجعه كردم و شاهد مراجعه تعداد ديگر از معترضان با همين مشكل شدم و آنها هم دقيقا در تاريخ 25 اسفند 

ماه اقدام تراكنش و عمليات بانكى كرده بودند و هر چند از حساب اين افراد هم كسر شده اما واريزى صورت نگرفته است.

مدير اداره اعتبارات بانك مركزى اعلام كرد: در سال 1401، به يك ميليون و 945 هزار و 420 نفر متقاضى وام ازدواج، فرزندآورى 
و وديعه مسكن، بيش از 169 همت تسهيلات توسط شبكه بانكى پرداخت شده است. به گزارش ايلنا از روابط عمومى بانك مركزى، مهدى صحابى افزود: در راستاى 
قانون حمايت از جوانى جمعيت در سال 1401، شبكه بانكى به تعداد 896 هزار و 52 نفر به مبلغ 123 همت وام ازدواج پرداخت كرده است كه اين ميزان رشد 55 
درصدى نسبت به دوره مشابه سال قبل داشته است. صحابى همچنين افزود: در سال 1401، تسهيلات قرض الحسنه فرزندآورى نيز به 824 هزار و 908 نفر به مبلغ 
33 همت پرداخت شده است. مدير اداره اعتبارات تصريح كرد: بر اساس اين گزارش، در سال 1401 و از تاريخ 6 تير (زمان ارسال دستورالعمل وزارت راه و شهرسازى 
و ابلاغ به بانك ها) در قبال تسهيلات وديعه مسكن، 253 هزار و 211 پرونده تشكيل شده كه از اين تعداد 224 هزار 460 نفر به ميزان 13 همت تسهيلات دريافت 

كرده اند.

پرداخت بيش از 169 همت تسهيلات ازدواج،  پاسخ قانع كننده اى به مردم نمى دهند
فرزند و وديعه مسكن
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گزيده خبر زمان بازگشت سوريه به اتحاديه عرب
وزير خارجه ســوريه اظهار كرد: پاسخ به حملات اسرائيل حتمى و قطعى 
اســت و ما در هر زمانى كه به نفع مان باشــد به آن پاســخ خواهيم داد. 
به گزارش ايســنا، فيصل مقداد، وزير خارجه سوريه در گفت وگو با شبكه 
بين المللــى «الجزائر»، اظهار كرد: اســرائيل به ارتكاب جنايات متعددش 
معروف اســت و امكان ندارد بگوييم چالش هايى كه ملت ســوريه با آنها 
روبه رو هســتند و تجاوزات اســرائيل جداى از آنچه اســت كه امروز در 
فلسطين مى گذرد. مقداد اضافه كرد: حمايت ما از ملت فلسطين پاسخى 
به حملات اسرائيل است. وزير خارجه سوريه افزود: اسرائيل مى داند و بايد 
آگاه باشد، پاسخ ســوريه به اين تجاوزات به شكل علنى قطعى و حتمى 
اســت... ما به اســرائيل در زمانى پاســخ خواهيم داد كه به نفع خودمان 
باشد. وزير خارجه سوريه در بخش ديگرى از اين مصاحبه تاكيد كرد: اگر 
حضور سوريه در اتحاديه موجب حل برخى مشكلات مى شود پس مانعى 
ندارد ما در ســوريه براى مدتى كوتاه براى بازگشت وحدت عربى خود را 
فدا كنيم. او در گفت وگو با شــبكه مذكور گفت، حمايت الجزاير از سوريه 
موجب خرسندى و اميدوارى در بسيارى از كشورهاى عربى است. مقداد 
اشــاره كرد، صلاح در روابط بين كشــورهاى عربى همان راه واقعى براى 
ايجاد همكارى كشورهاى عربى است كه خودشان از آن بهره خواهند برد. 
رئيس دستگاه ديپلماسى سوريه افزود: تصحيح روابط بين كشورهاى عربى 
در بعد دوجانبه تقريبا غيرممكن اســت. سوريه به بعد عربى تمام مسائل 
جهان عرب باور داشته و هميشه خواهان وحدت تمام كشورهاى عربى و 
مواضع شان بوده اســت. وى تاكيد كرد: نمى توان پذيرفت كه ما كشورى 
مسؤولِ تفرقه بين كشورهاى عربى باشــيم. اگر مساله حضور سوريه در 

اتحاديه عرب برخى مشكلات را حل مى كند مانعى ندارد ما خودمان براى 
بازگشــت وحدت عربى براى مدتى كوتاه فدا كنيم. وزير خارجه ســوريه 
تاكيد كرد، ســفرهاى مسؤولان سورى به برخى كشورهاى عربى در برهه 
اخير با تمايل مشترك و با هدف بستن صفحه گذشته و گشودن صفحه اى 
جديد در روابط جهان عرب بوده است. او درباره بازگشت سوريه به اتحاديه 
عرب گفت، اين مســاله قبل از تصحيح روابط دوجانبه تقريبا غيرممكن 
اســت. وزير امور خارجه سوريه همچنين قرار است با هدف تقويت روابط 
دوجانبه بين دو كشور در يك سفر كارى به تونس سفر كند. وزارت خارجه 
تونس در بيانيه خود اعلام كرد كه ســفر مقداد به تونس به دعوت نبيل 

عمار، وزير امور خارجه انجام مى شود.

رســانه هاى اســرائيلى از حمله سايبرى به چند وزارتخانه اين رژيم خبر دادند. به گزارش ايلنا به نقل از پايگاه خبرى 
ســما، رسانه هاى اســرائيلى گزارش دادند كه گروهى از هكرها از اندونزى وب ســايت تعدادى از وزارتخانه هاى رژيم 
صهيونيستى را هك كرده و با دسترسى به داده ها بخشى از آن را منتشر كردند. روزنامه جروزالم پست نوشت: «گروه 
هكر اندونزيايى مدعى شــده است كه پايگاه هاى الكترونيك وزارتخانه هاى آموزش، بهداشت و امور خارجه اسرائيل و 
همچنين وب سايت هاى پليس و شركت هاى اتوبوس و قطار رژيم صهيونيستى را طى روزهاى اخير هك كرده است». 
چندين حمله ســايبرى طى ماه جارى عليه اهداف اسرائيلى از جمله وب سايت هاى بانك ها و اداره پست اسرائيل و 
عليه غول امنيت سايبرى «چك پوينت» اين رژيم انجام شده است.  همچنين وب سايت چند دانشگاه بزرگ اسرائيل 

هك شد و براى چند ساعت از كار افتاد.

وزراى خارجه آمريكا و انگليس خواستار توقف فورى خشونت ها در سودان 
شدند. درخواست وزراى خارجه آمريكا و انگليس براى توقف فورى خشونت 
ها در سودان  به گزارش ايلنا به نقل از بغداد اليوم، وزراى خارجه آمريكا و 
انگليس خواستار توقف فورى خشونت ها در سودان شدند و طرف هاى درگير 
را به گفت وگو دعوت كردند.  «آنتونى بلينكن»، وزير خارجه آمريكا و «جيمز 
كليفرلى»، همتاى انگليسى وى در حاشيه مذاكرات گروه هفت اعلام كردند  
كه بر ســر لزوم آتش بس فورى و بازگشــت به مذاكرات اتفاق نظر وجود 
دارد. درگيرى ها در ســودان از روز شنبه بين نيروهاى ارتش به فرماندهى 
«عبدالفتاح البرهان»، رئيس شوراى حاكميتى و «نيروهاى واكنش سريع» 
به فرماندهى «محمد حمدان دقلو» (حميدتى) آغاز شــده و موجب كشته 

شدن نزديك به صد نفر و زخمى شدن شمار فراوانى شده است.

حملات سايبرى به وزارتخانه هاى رژيم 
صهيونيستى

درخواست وزراى خارجه آمريكا و انگليس 
براى توقف فورى خشونت ها در سودان
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آكتور ساخته آقاى جاويدى همين كه سعى ميكند فضاى فيلم سازى را 
از يكنواختى و پوچى دربياورندو از ســوژه هاى دم دستى جاهل بازى و 
عشق هاى خنده دار و كينه هاى عجيب و غريب غير منطقى  دورى مى 
كند  خيلى جاى تشكر دارد، بازى بازيگران، فضاى فيلم، موضوع متفاوت 
و جذاب و..... سر جمع تماشاى يه اثر حال خوب كن و لذت بخش تجربه 
ى من از ديدن اين سريال بود. سريالى كه لااقل به تماشاگرانى كه هر 
چه در سفره شان  گذاشته اند با متانت و بردبارى خورده است. اين نكته 
را ياد آور مى شود كه تاتر مى تواند چه قدرت شگرفى در جامعه داشته 
باشدو بازيگرى بى شــك يك هنر است ، هنرى والا.هنرى كه عشق و 
علاقه و تخصص، ســه ضلع اين هنر والاست، و مى توان گفت صادقانه 
ترين دروغيست كه مى تواند در عين كذب بودن نجات دهنده نيز باشد 
آكتور اولين ســريال بلند نيما جاويدى مى تواند از بهترين هاى شبكه 
نمايش خانگى باشد، از آنجا كه جاويدى در دومين فيلم سينمايى اش 
يعنى سرخپوست توانست از عناصر مهمِ سينمايى كمك بگيرد و اثرى 
قابل تحســين بسازد در آكتور هم همان مســير را ادامه داده، يكى از 
ويژگى هاى سريال كه اشتياق تماشاى آن را در مخاطب ايجاد مى كند، 
سوژه جديد و فضاى متفاوت «آكتور» است.مى توان گفت آكتور آشتى 
دير هنگام جامعه بحران زده ما با هنر بازيگريست، هنرى كه در اين سال 
ها بسيار مهجور قرار گرفته است.نيما جاويدى با انتخاب و نوشتن سوژه 
بسيار زيباى آكتور اداى دين خود را به هنر بازيگرى كرده است،تنها و 
تنها مى توانست جادوى سينما را هم به هنر بازيگرى بازيگرانش تركيب 
كند تا ما شاهد يكى از سريال هاى موفق سال هاى اخير باشيم.انتخاب 
كادر هاى  ســينمايى تر، نورپردازى و ميزانســن هاى مرتبط شايدمى 

توانست  نقطه هاى محو و كدر اين سريال زيبا را از بين ببرد .

پژوهشگران «دانشگاه ســائوپائولو» براى كنترل مصرف بيش از اندازه 
«استامينوفن»، دســتگاهى ابداع كرده اند كه بالا رفتن سطح اين دارو 
در بدن را هشــدار مى دهد. به گزارش ايســنا و به نقــل از نيو اطلس، 
«اســتامينوفن» با نام مستعار «پاراستامول»(Paracetamol)، يك داروى 
رايج براى درمان دردهاى حاد مانند سردرد يا دندان درد به شمار مى رود 
و محبوبيت چنين مسكن هاى غير استروئيدى بدون نسخه واضح است؛ 
به طورى كه حدود 60 درصد از مردم آمريكا در شش ماه گذشته حتما 
يكــى از اين قرص ها را مصرف كرده اند. با وجود اين، بر خلاف داروهاى 
نســخه اى كه معمولا با ارائه يك برنامه و دوز مشخص از سوى پزشك 
عمومى همراه هســتند، داروهاى بدون نسخه چنين دستورالعمل هاى 
ويژه اى را ندارند. اين بدان معناســت كه امكان سوءاســتفاده و عوارض 
جانبى آنها بيشتر است. مصرف بيش از اندازه استامينوفن در حال حاضر 
عامل اصلى نارسايى كبد در آمريكا به شمار مى رود. علاوه بر اين، تا دو 
ســوم موارد مصرف بيش از اندازه كه منجر به نارسايى كبدى شده اند، 
تصادفــى بوده اند. اين موضوع نشــان مى دهد كــه درك كافى درباره 
محدوديت هاى دوز وجود ندارد يا اين تصور وجود دارد كه درمان  بدون 
نسخه به اين معناست كه اين داروها با چنين خطراتى همراه نيستند. 
IFSC-)«پژوهشگران «مؤسسه فيزيك سائو كارلوس دانشگاه سائوپائولو
USP) و «مؤسسه شيمى ســائو كارلوس»(IQSC-USP)، نياز به نظارت 
در لحظه بر داروها را براى جلوگيرى از پيامدهاى بد آنها براى سلامتى 
تشــخيص داده انــد و يــك روش ارزان و دقيق را ارائــه كرده اند. آنها 
دستگاهى ابداع كرده اند كه مى تواند با استفاده از نمونه هاى بزاق، سطح 

استامينوفن را در لحظه كنترل كند.

« صادقانه ترين دروغ»
نقد كوتاه سريال آكتور

«قاسم رحمتى»

دستگاهى كه اجازه نمى دهد بيش از 
اندازه مُسكن مصرف كنيد!

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

در غيبت خورشيد، نور مى شويم

زيباترين خودروهاى ايتاليايى
خانه هاى ديزاين ايتاليايى خالق بعضى از جالب ترين و جذاب ترين خودرو هايى هستند كه تاريخ از ابتدا تاكنون به خود ديده است. از جمله آن ها 
مى توان به موارد زير اشاره كرد كه خلاقيت در اين خودرو ها به شكل خارق العاده و خيره كننده اى نمود پيدا كرده است. شركت هايى نظير پينينفارنا 
(Pininfarina)، برتون (Burton)، تورينگ (Touring)، جيوجارو (Giugiaro) و ويگنيل (Vingaile) بعضى از مهم ترين و شــناخته شــده ترين اسامى در 
دنياى طراحى خودرو به شمار مى روند. همه اين ها يك سرى خانه ديزاين ايتاليايى هستند كه علاوه بر مواردى ديگر، وظيفه طراحى اتومبيل را نيز 
بر عهده دارند. چه اين خودرو ها توليدى باشند، چه خودرو هاى كانسپت، چه خودرو هايى كه خود شركت ديزاين آن را طراحى كرده است، باز هم 
زمينه ساز فعاليت پنجاه ساله اين شركت ها بوده اند. همين شركت هاى به نام و معروف، چندين نمونه از جالب ترين و مهم ترين خودرو هاى كل دوران 
را خلق كرده اند . گاهى اوقات، زمانى كه اين قبيل خانه هاى طراحى مشغول ديزاين خودرو هاى توليدى و كانسپت نبوده و به عبارتى سرشان خلوت 
است، دوست دارند نفس راحتى كشيده و كمى خوش بگذرانند. اين بدان معناست كه دوست دارند يك اتومبيل اسپرت، باحال و جذاب را تحويل 
گرفته و كار هاى كوچكى بر روى آن انجام دهند. اين تغييرات مى توانند جزئى يا كلى باشند اما در هر حال، اتومبيل هاى جالبى به دستشان رسيده 

و با طراحى خاص آن ها ظاهرى جذاب تر پيدا مى كنند

سنگين ترين جريمه تاريخ بايرن مونيخ براى ساديو مانه
باشگاه بايرن مونيخ، ساديو مانه را به خاطر درگيرى با لروآ سانه 300 هزار يورو جريمه كرد. اين بالاترين رقم جريمه در تاريخ اين 
باشگاه آلمانى است. به گزارش ايسنا و به نقل از اسكاى اسپورت، بايرن مونيخ در ديدار رفت دور يك چهارم نهايى ليگ قهرمانان 
اروپا برابر منچسترسيتى با سه گل شكست خورد. در دقيقه 82 اين بازى لروآ سانه با ساديو مانه درگيرى لفظى پيدا كرد. اين 
درگيرى به رختكن هم كشــيده شد؛ تا جايى كه دو بازيكن در رختكن با هم درگير مى شوند و گفته مى شود مانه كشيده اى را 
به صورت سانه مى زند. اين سيلى باعث شد تا خون از دهان سانه جارى شود. سنگين ترين جريمه تاريخ بايرن مونيخ براى ساديو 
مانه باشــگاه بايرن مونيخ در بازگشت تيم به خيلى ســريع به اين رخداد واكنش نشان داد و مانه را جريمه مالى و يك جلسه از 
همراهى تيم ممنوع كرد. اكنون مبلغ جريمه مالى مانه مشخص شده است. باشگاه بايرن مونيخ اين بازيكن سنگالى را 300 هزار 
يورو جريمه كرد كه سنگين ترين ميزان جريمه در تاريخ باشگاه آلمانى است. لوتار ماتيوس، بازيكن سابق بايرن مونيخ، در واكنش 

به اين جريمه مالى گفت: به نظرم اين جريمه منطقى و قابل پيش بينى بود.
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صاحب امتياز : موسسه سخن گستر  مدير مسئول : فاطمه لشكرى

پیشنھاد

چھره روز

مادام بووارى
مادام بووارى اثر برجســته، خيره كننده و مهم از گوستاو 
فلوبر اســت كه اولين بار در سال 1856 منتشر شد و در 
زمان انتشــار افراد زيادى را بهت زده كرد. مسائل مطرح 
شــده در اين رمان در فرانسه آن زمان به هيچ وجه عادى 
نبود. امروزه شــخصيت اصلى رمان مادام بووارى يكى از 
مهم ترين و شناخته شــده ترين چهره هاى دنياى ادبيات 
است. گوستاو فلوبر در سال 1821 در خانواده اى ثروتمند 
در فرانســه به دنيا آمــد. آغاز كار نويســندگى فلوبر در 
گرماگرم جنبش رمانتيك و در زمانى بود كه او برغم ميل 
خــودش درس حقوق مى خواند اما علاقه فلوبر به ادبيات 
آنچنان شديد بود كه حتى سفرهاى درازى كه به مشرق، 
مصر و فلســطين و آســياى صغير كرد همه در خدمت 
نويســندگى او بود. مجموعه آثار فلوبر را مى توان به دو دســته مجزا تقسيم كرد كه منعكس كننده طبع 
دوگانه خود او نيز هســتند. يعنى، به گفته خودش: »دو آدمى كه در درونش همواره با هم كلنجار دارند، 
يكى آنى كه شــيفته موسيقى كلام و همه جنبه هاى خنايىِ جمله است� و ديگرى كه مى كوشد تا آنجا 
كه مى تواند حقيقت را بشكافد و بكاود، كسى كه دلش مى خواهد خواننده آنچه را كه او عرضه مى دارد به 
نحوى تقريبا مادى و ملموس حس كند.» همه كتاب هايى كه ما مى نويسيم و به نظرمان واقعى مى آيند در 
مقايسه با اثر فلوبر كارهايى سطحى و احساساتى اند و به درد تماشاخانه مى خورند. اين گفته، به مضمون، 
از اميل زولاست كه خود يكى از بزرگ ترين نويسندگان قرن نوزدهم ادبيات غرب و يكى از سران جنبش 
گسترده واقعگرايى به معنى عام است. نظراتى از اين قبيل درباره فلوبر و دو كتاب برجسته او يعنى مادام 
بووارى و تربيت احساسات بسيار بيان شده و كم نيستند نويسندگان و منتقدانى كه فلوبر را آغازگر رمان 

مدرن و اين دو اثر را سنگ هايى زيربناى شيوه داستان ن سرايى امروزى مى دانند.

جواد شريفى
جــواد شــريفى متولــد ســال 1290 در تهران 
خوشــنويس صاحب نام و از اســاتيد معاصر خط 
نستعليق به شــمار مى رود او خوشنويسى را نزد 
پدر خود فرا گرفــت. او فرزند ميرزا زين العابدين 
شــريفى ملقب به «ملك الخطاطين» از شاگردان 
برجســته محمد رضا كلهر بود[1] همچنين او از 
شاگردان ميرزاى كلهر نيز ذكر كرده اند[2] كتب 
بى شــمار درســى فرهنگى و غير آن كه به خط 
جواد شريفى كتابت شده است در نزد اهل مطالعه 
مشهور است. او در سال 1290 شمسى در تهران 
متولدشــد. از كودكى در محيط هنرى خانوادگى 
كسب فيض نموده و از 15 سالگى مشغول كتابت 
خط براى ناشــران كتاب ها بود. جواد شــريفى پس از انجام خدمت نظام از مهر ماه 1317 
در نخســت وزيرى مشــغول خدمت دولت گرديده و علاوه بر سمت هاى ادارى نويسندگى 
فرامين را به عهده داشته اســت. از آثار وى خوشنويسى كتاب هاى رباعيات خيام، رباعيات 
باباطاهر، غزليات شــمس تبريزى، كليات ســعدى، شاهنامه فردوســى و تأليف و تحرير 
رســم الخط مدارس را مى توان نام برد.زيباترين كتاب هاى چاپ ايران كه به خط نستعليق 
نگاشته شده از قبيل شاهنامه فردوسى مصور، ديوان حافظ و بيژن و منيژه به خط اوست. 
از شــاگردان با واســطه محمد رضا كلهر. كتابت هاى وى عبارتند از: جامع  المقدمات، شرح 
جامى ، كتاب رجال، نهج البلاغه، كفايت  الاصول، مكاســب، منتهى الآمال، مفاتيح الجنان و ... 

ميرزا طاهر خوشنويس به دفعات قرآن مجيد را كتابت كرده است.

فرھنگ

فضانوردان ناســا براى شبيه سازى شــرايط ماه در عمق 
اســتخر پياده روى كردند «آزمايشگاه شناورى خنثى» با 
شبيه سازى شرايط ماه در زير آب، فضانوردان آينده را براى 
پياده روى روى ماه آماده مى كند. به گزارش ايسنا و به نقل 
از اسپيس، فضانوردان آينده پيش از راه رفتن روى ماه، ابتدا 
بايد شنا كنند. «آزمايشگاه شناورى خنثى»(NBL) كه در 
نزديكى «مركز فضايى جانسون»(JSC) ناسا در هيوستون 
قرار دارد، از ســال 1992 صدهــا فضانورد را آموزش داده 
است. همه خدمه «ايستگاه فضايى بين المللى» ساعت هاى 
زيادى را به همراه ماژول هاى فضايى شبيه سازى شــده در 
استخر بزرگ و سرپوشيده اين آزمايشگاه مى گذرانند. آنها 
در آنجا به تدريج به شناور شدن، چرخاندن پيچ ها، نصب 
كردن سخت افزار و ساير فعاليت ها عادت مى كنند. با توجه به اينكه ناسا اكنون قصد دارد فضانوردان را روى 
ماه قرار دهد، بخشــى از تاسيســات زير آب به سرعت در حال تغيير كردن است. در اين منطقه آموزشى، 
يك جهان شــبيه به ماه در حال توســعه است. ماسه و تخته سنگ هاى شبيه سازى شده(چه طبيعى و چه 
مصنوعى) كف استخر را تزئين مى كنند. نمونه اوليه لباس هاى فضايى و وسايل نقليه قمرى زير آب غوطه ور 
مى شوند. حتى شرايط عجيب تابش نور خورشيد روى ماه نيز مورد توجه قرار مى گيرد و شركت «V2X» با 
ميزان نورى آزمايش مى كند كه فضانوردان ناسا در سال 2025 يا پس از آن قرار است هنگام فرود ماموريت 
«آرتميس3»(Artemis 3) در قطب جنوبى ماه با آن روبه رو شوند. همان طور كه ناسا برنامه آرتميس خود 
را در ماه گســترش مى دهد، انتظار دارد كه شركت هاى تجارى نيز اين برنامه را به سرعت دنبال كنند. در 
حال حاضر، ناســا از يك برنامه به نام «خدمات تجارى باربرى قمرى»(CLPS) پشتيبانى  مى كند كه داراى 

مجموعه اى از محموله ها، كاوشگرها و مريخ نوردها است و با هدف لمس كردن سطح ماه انجام مى شود.

ماه نوردى زير آب!
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